

# **REPORT ON THE CONSULTATION MISSION CAMEROON**

**- Draft -**

August 17 -23, 2008

## **CONCLUSIONS** (english)

### **1. Priority fields for intervention of the consulted organizations**

Based on the above presented results the discussion on priority fields for intervention has been mainly carried out together with representatives of CNOP-CAM and PROPAC. This allowed to identify support for further development of the structures of the FO and for promoting collaboration of FO with other main AAS actors as priority fields for intervention; this requires support for reflection on and implementation in view of

- **improving organizational and operational functioning of the national platform CNOP-CAM and the platforms at the level of the departments and provinces** (support for planning, development of internal organization, elaboration of job descriptions for the staff, training of the staff etc.);
- **increasing capacities of CNPO-CAM and FO at lower levels** (federations, confederations) for providing better support to farmer "unions" through "endogen advisors" (finalization of the concept on "endogen advisors", development of an appropriate monitoring method, training of potential advisors and trainers, development of training material etc.)
- **networking** for supporting harmonization of collaboration of FO, the private sector, the public sector (research) and mainly civil society (NOGs) for creating synergies (creation of a framework for exchange and harmonization regarding working methods, regions and areas of intervention and opportunities for collaboration as need assessment, evaluation of activities etc.).

### **2. Propositions regarding realization of support strategies and main actors**

The discussion about implementation of support strategies within the framework of the FARA-AFAAS-NI-OPR-program has dealt with the role of national FO, RFO and to a limited extent with activities to be carried out at the continental level by the program.

FO at the national level, as CNOP-CAM, are mainly interested in the development of AAS in their own country. They consider activities at the continental level as

complementary. These activities have to support the realization of their objectives at the national level. In view of efficacy and efficiency of the initiated processes, activities at the national and the continental level have to lead to mutual enrichment and create important synergies. Activities at the continental level will give FO which collaborate with the FARA-AFAAS-NI-RFO-program an occasion to present their approaches and successes and to exchange with other FO and important AAS actors.

National FO will hence formulate a “mini-project” and submit a proposal for implementation (methodological support regarding reflections to carry out within the framework of short term missions, access to expertise of NI for organization of exchanges) to the FRAR-AFAAS-NI-RFO program. A program committee – its composition has still to be worked out – will then decide on the acceptance of the submitted mini-project and the contributions of the program. Planning of the implementation of the mini-project will be done by the FO which has submitted the proposal together with experts of the program.

PROPAC is in its starting phase and its working capacities are still reduced. At present the organization does not have (full time) staff and it is sharing office space with CNOP-CAM. PROPAC will be mainly responsible for coordination of the FARA-AFAAS-NI-RFO program in Central Africa, this means information of the FO members about the FARA-AFAAS-NI-RFO program, monitoring of the implementation of the mini-projects and dissemination of the experiences and results obtained within that framework in Central Africa.

## **CONCLUSIONS** (français)

### **1. Champs d'intervention particulièrement préférés par les organisations**

Basé sur les résultats présentés plus haut la discussion regardant les champs d'intervention particulièrement préférés a été menée surtout avec les représentants de la CNOP-CAM et la PROPAC. Ceci a permis d'identifier comme priorités d'intervention l'appui au développement des structures des OP et la collaboration des OP avec les autres acteurs clé du conseil agricole c. à d. l'appui à la réflexion et réalisation de

- **l'amélioration du fonctionnement organisationnelle et institutionnelle de la plateforme nationale CNOP-CAM et des plateformes** au niveau des arrondissements, départements, et provinces (appui à l'élaboration de la planification, développement de l'organisation interne, description des tâches du personnel, formation du personnel etc.)

- **l'accroissement des capacités de la CNOP-CAM et des OP intermédiaires** (fédérations, confédérations) en vue d'un meilleur appui des unions par des **conseillers endogènes** (finalisation du concept des conseillers endogènes, développement d'une méthode de suivi appropriée, formation des formateurs et conseillers potentiels, développement des curricula etc.) et
- **le travail en réseau** en vue de l'harmonisation de la collaboration entre les OP, le secteur privé, le secteur publique (recherche) et surtout les organisations de la société civile (ONG) pour créer des synergies (création d'un cadre d'échange et d'harmonisation sur les modes et méthodes de travail, les zones d'intervention et les opportunités de collaboration, comme l'analyse des besoins, l'évaluation des activités etc.).

## **2. Proposition concernant la réalisation des stratégies d'appui et partenaires clé**

La discussion regardant la réalisation des stratégies de support dans le cadre du programme FARA-AFAAS-NI-OPR a portée sur le rôle des OP nationales, des OP régionales et en partie aussi sur les activités au niveau continental à mener dans le cadre du programme.

Les OP au niveau national, comme la CNOP-CAM, sont surtout intéressées au développement du conseil agricole dans leur propre pays. Elles considèrent les activités au niveau continental comme complémentaires. Ces activités doivent appuyer la réalisation de leurs objectifs au niveau national. En vue de l'efficacité et de l'efficience des processus initiés, les activités au niveau national et continental doivent s'enrichir mutuellement et créer des synergies importantes. Les activités au niveau continental donneront aux OP collaborant avec le programme FARA-AFAAS-NI-OPR l'occasion de présenter leurs approches et succès et de s'échanger avec d'autres OP et acteurs clé du conseil agricole.

Il est ainsi proposé que les OP nationales formuleront un « mini-projet » et poseront une demande de réalisation (appui méthodologique regardant les réflexions à mener dans le cadre de missions ponctuelles, accès à l'expertise de NI pour l'organisation des échanges etc.) auprès du programme FARA-AFAAS-NI-OPR. Un comité du programme, dont la composition est encore à définir, décidera alors de l'acceptation du mini-projet soumis et des contributions du programme. La planification de la réalisation du mini-projet sera faite par l'OP qui a posé la demande ensemble avec les experts du programme.

PROPAC est encore au début de ses activités et ses capacités de travail sont encore réduites. Actuellement cette organisation n'a pas encore du personnel (à plein

temps) et elle se partage les localités avec la CNOP-CAM. Dans le cadre du montage proposé PROPAC sera surtout responsable de la coordination du programme FARA-AFAAS-NI-OPR en Afrique Centrale, c. à d. de l'information des OP membres sur le programme FARA-AFAAS-NI-OPR, du suivi de la réalisation des mini-projets et de la diffusion des expériences et résultats obtenus dans ce cadre en Afrique Centrale.

### **Discussion partners**

Mr. Guy Ewolé, **PROPAC**, chargé de program

Ms. Elisabeth Atangana, president, National Consultation Forum of Farmers' Organizations of Cameroon (**CNOP-CAM**), National Platform of Professional Agro-Silvo-Pastoral Organizations of Cameroon (**PLA.N.O.P.A.C**)

Mr. Mama Moumbagna, National Director, **INADES** Formation-Cameroon

Mr. Michel Havard, **CIRAD**-Cameroon

(Mr.) Dr. Abouame, Ministry for Agriculture and Rural Development (**MINADER**), Programme National de Vulgarisation et de Recherche Agricole (PNVRA)

(Mr.) Dr. Ottou, Directeur des Innovations, Institut de Recherche Agronomique pour le Développement (**IRAD**).

Ms. Bindzi, President of the Platform **of the Department of Nyonget**

Mr. Bernard Bessala, President of the **Platform of the Arrondissement**

Mr. Charles Eyong Bekono, Secretary, Organisation pour le Development des Femmes et des Communautés de Mbalmayo (**ODECOM**)

Mr. Jean Blaise Mvoto, President of the **Platform of the Department of Haute Sanaya**

Mr. Dang à Koro, President of the **Confederation of the Organizations of M'Bam**

Mr. Jean Ateba Ze, Secretary of the **Platform of the FO of Mefou Afamba**

Mr. Laurent Kamena, President of the **Platform of the Department of Mfoundi**